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Divine Liturgy Variables on Sunday, October 15, 2023 

Tone 2 / Eothinon 8 

Sunday of Holy Fathers of Seventh Ecumenical Council 

& Fourth Sunday of Luke 

Hieromartyr Lucian of Antioch; Venerable Euthymios the Younger of Athos; 

Savvinos, bishop of Catania 

• During the Little Entrance, chant the Resurrectional Apolytikion. The Eisodikon (Entrance Hymn) is “O 

come, let us worship… save us, O Son of God, Who art risen from the dead…” After the Little Entrance, 

chant these hymns in the following order: 

RESURRECTIONAL APOLYTIKION 

IN TONE TWO 
القيامة باللحنِ الثاني   أبوليتيكيون   

When Thou didst submit Thyself unto death, O 

Thou deathless and immortal One, then Thou 

didst destroy hell with Thy Godly power. And 

when Thou didst raise the dead from beneath the 

earth, all the powers of Heaven did cry aloud 

unto Thee: O Christ, Thou giver of life, glory to 

Thee. 

لا  الذي  الحَياةُ  أيُّها  المَوْت،  إلى  انْحَدَرْتَ  عِنْدَما 
يموت، حينئذٍ أمَتَّ الجَحيمَ بِبَرْقِ لاهوتِك. وعِنْدَما 
أقَمْتَ الأمْواتَ مِنْ تَحْتِ الثَّرى، صَرَخَ نَحْوَكَ جَميعُ  

ماوِيين: أيُّها المسيحُ الإله، مُعْطي الحَياةِ القُوَّاتِ   السَّ
 المَجْدُ لك. 

APOLYTIKION OF THE HOLY 

FATHERS IN TONE EIGHT  ثامن باللحنِ ال لأحد الآباء أبوليتيكيون  

Thou, O Christ, art our God of exceeding praise 

Who didst establish our holy Fathers as 

luminous stars upon earth, and through them 

didst guide us unto the true Faith, O most 

merciful One, glory to Thee. 

سْتَ   أنْتَ أيُّها المَسيحُ إلهُنا الفائِقُ التَّسْبيح، يا مَنْ أسَّ
يسينَ على الأرْضِ كَواكِبَ لامِعَة، وبِهِمْ   آباءَنا القِدِ 
جَزيلَ  يا   ، الحَقيقي  الإيمانِ  إلى  جميعاً  هَدَيْتَنا 

 الرَّحْمَةِ، المَجْدُ لَك. 
• Now sing the apolytikion of the patron saint or feast of the temple. 

ORDINARY KONTAKION IN TONE TWO  قِنداق باللحنِ الثاني 
O protection of Christians that cannot be put to 

shame, mediation unto the Creator most 

constant, O despise not the suppliant voices of 

those who have sinned; but be thou quick, O 

good one, to come unto our aid, who in faith cry 

unto thee: Hasten to intercession, and speed thou 

to make supplication, thou who dost ever 

protect, O Theotokos, them that honor thee. 

ََيطَةَ لَدَى  ََيحيينَ َ يْرَ الةاِ يَة، الوَسَ َيعَةَ المَسَ َََ يا شَ
واتِ   ََْ َََ ََ ي عَنْ أصَ ََِ َََ ََ الةالِقِ َ يْرَ المَرْدُودة، لا تُعْرِضَ
طَلِبَاتِنا نحْنُ الةَطَأَة، بَلْ تَدارَكينا بالمَعونَةِ بِما أنَّكِ 
َََِارِإِينَ إليْكِ ب:يمانٍ: بادِرِي إلَى  صَََالِحَة، نحْنُ ال

رِ  ََََْ ََ ََ َ ََ ََ ةِ وأسَ فَاعََ َََََ ََ ََ َ ََ ََ دَةَ الإلََه، الشَ عِي في الطِلْبََةِ، يَا والَِ
 المُتَشَفِ عَةَ دائِمًا بِمُكَرِ مِيكِ.

THE EPISTLE (For the Holy Fathers) لأحدِ الآباءِ القِدّيسِين( الرسالة( 

Blessed are Thou, O Lord, the God of our 

Fathers. For Thou art just in all that Thou hast 

done to us. 

The Reading from the Epistle of St. Paul to 

St. Titus. (3:8-15) 

 مبُارَكٌ أنَْتَ يا رَبُّ إلهَ آبائِنا.
 لأنَّكَ عَدْلٌ في كُل ِ ما صَنعَْتَ بِناَ.

يسِ بولُسَ الرَّسولِ إلى  فَصلٌ مِن رِسالَةِ القِدِّ
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Titus, my son, faithful is the saying, and 

concerning these things I desire you to affirm 

confidently, that those who have believed in 

God may be thoughtful of how to preside in 

honorable occupations. These things are good 

and profitable to men. But avoid foolish 

disputes, and genealogies, and contentions, 

and controversies about the Law; for they are 

unprofitable and vain. A man who is a heretic 

after the first and second admonition reject, 

knowing that such a one is subverted, and sins, 

being self-condemned. When I send Artemas 

to you, or Tychicós, give diligence to come to 

me to Nicopolis; for I have determined to 

winter there. Set forward Zenas the lawyer and 

Apollos on their journey diligently, that they 

may be lacking in nothing. And let our people 

also learn how to preside in honorable 

occupations, so as to help in cases of urgent 

need, that they should not be unfruitful. All 

who are with me salute you. Salute those who 

love us in the faith. Grace be with you all. 

Amen. 

 تيطس.
، صادِقَةٌ هِيَ الكَلِمةُ وَإي اها أُريدُ أَن يا وَلدي تيطُس

رَ حَت ى يَهتَمَّ الذينَ آمَنوا بِالِله في القِيامِ بِالَأعمالِ  تُقَرِ 
أَم ا  والن افِعَة.  الحَسَنَةُ  الَأعمالُ  هِيَ  فَهَذِهِ  الحَسَنَةِ، 
والةُِوماتُ   والأنَْسابُ  الهَذَيانِيَّةُ  المُباحَثاتُ 

الن ام  َ يرُ نافِعَةٍ والمُماحَكاتُ  فَ:نَّها  وسِيَّةُ فاجْتنَِبها، 
وَأُإْرى  مَرَّةً  الإنْذارِ  بَعدَ  البِدْعَةِ  وَرَجُلُ  وَباطِلَةٌ. 
أعَْرِضْ عَنهُ. عالِمًا أَنَّ مَنْ هُوَ كَذلِكَ قَدِ اعْتَسَفَ،  
وَهوَ في الةَطيئَةِ يَقْضي بِنَفسِهِ عَلى نَفسِهِ. وَمَتى 

ماسَ أَو تيةيكُسَ، فَبادِرْ أَنْ تَأتِيَني أَرْسَلتُ إلَيكَ أَرْتي
إلى نيكوبولِسَ لأنَ ي قَدْ عَزَمْتُ أَنْ أُشَتِ يَ هُناك.  أَم ا 
 يناسُ مُعَلِ مُ الن اموسِ وَأبَُل وسُ، فاجْتَهِدْ أَنْ تُشَيِ عَهُما 
 مُتَأَهِ بَينِ لِئَلاَّ يُعوَِ هُما شَيءٌ. وَلْيَتَعَلَّمْ ذَوونا أَنْ يَقوموا
لا  حَت ى  رورِيَّةِ  الضَّ لِلْحاجاتِ  الِحَةِ   ِ ال بِالَأعمالِ 
يَكونوا َ يرَ مُثْمِرين. يُسَلِ مُ عَلَيكَ جَميعُ الذينَ مَعي، 
سَلِ م عَلى الذينَ يُحِبُّونَنا في الإيمانِ، النِ عمَةُ مَعَكُم  

 أَجمَعينَ. آمين. 
THE GOSPEL 

(For the Fourth Sunday of Luke) 
 من لوقا( الرابعِ  للأحدِ ) الإنجيل

The Reading from the Holy Gospel 

according to St. Luke. (8:5-15) 

The Lord spoke this parable: “A sower went out 

to sow his seed; and as he sowed, some fell 

along the path, and was trodden under foot, and 

the birds of the air devoured it.  And some fell 

on the rock; and as it grew up, it withered away, 

because it had no moisture.  And some fell 

among thorns; and the thorns grew with it and 

choked it.  And some fell into good soil and 

grew, and yielded a hundredfold.”  And when 

His Disciples asked Him what this parable 

meant, Jesus said, “To you it has been given to 

know the secrets of the kingdom of God; but for 

others they are in parables, so that seeing they 

may not see, and hearing they may not 

understand.  Now the parable is this: The seed is 

الإنْجيلِيِّ  لوقا فصلٌ شَريفٌ مِنْ بِشارَةِ القِدّيسِ 
والتلْميذِ الطاهِرـالبَشيرِ   

هُ.  َََ َ رْعَ لِيَزْرَرَ  إَرَعَ الزارِرُ  ل:  َََ المَثَ ذا  َََ ََالَ الرَّبُّ هَ قَ
ََ بَعْلٌ على الطريقِ، فَوُطَِ   قَ وفيما هُوَ يَزْرَرُ، سَََََ
ةْرِ،   َِّ ََ على ال وأَكَلَتْهُ طُيورُ السماءِ. والبَعْلُ سَقَ

هُ   َََ تَكُنْ لَ هُ لَمْ  َََّ يَبِسَ لأنَ تَ  َََ ا نَبَ َََّ ةٌ. وبَعْلٌ  فَلَمَ َََ رُطوبَ
وْكُ مَعَهُ فَةَنَقَهُ.  ََََََّ َ ََ ََ وْكِ، فَنَبَتَ الشَ ََََََّ َ ََ ََ ََ بَيْنَ الشَ قَ ََََََ َ ََ ََ سَ
ََ في الأرْضِ الِالِحَةِ، فَلَم ا نَبَتَ أثَْمَرَ  وبَعْلٌ سَقَ
ََى أَنْ يَكونَ  َََ أَلَهُ تلاميذُهُ ما عَسَ َََ َََ عْفٍ. فَسَ ََِ َََ مائَةَ ضَ

رارَ    هذا الْمَثَلُ. فَقالَ: لَكُمْ قدْ أعُْطِيَ أنْ تَعْرِفُوا ََْ َََ َ ََ ََ أَسَ
أَمْثََالٍ، لِكَيْ لا يَنُْ رُوا  ا البََاقُونَ فَبََِ مَلَكوتِ الله، وأَمَََّ
ََََامِعُون. وهَذا هُوَ  ََ َ ََ ََ وهُمْ ناظِرونَ، ولا يَفْهَمُوا وهُمْ سَ
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the word of God.  The ones along the path are 

those who have heard; then the devil comes and 

takes away the word from their hearts that they 

may not believe and be saved.  And the ones on 

the rock are those who, when they hear the word, 

receive it with joy; but these have no root, they 

believe for a while and in time of temptation fall 

away.  And as for what fell among the thorns, 

they are those who hear, but as they go on their 

way, they are choked by the cares and riches and 

pleasures of life, and their fruit does not mature.  

And as for that in the good soil, they are those 

who, hearing the word, hold it fast in an honest 

and good heart, and bring forth fruit with 

patience.”  As Jesus said this, He called out, “He 

who has ears to hear, let him hear.” 

ََذينَ على الطَّريقِ   ةُ الله. والَ َََ رْرُ هُوَ كَلِمَ الزَّ ل:  َََ المَثَ
مَعونَ، ثُمَّ يَأْتي إبْليسُ ويَنْزِرُ الكَلِمَةَ  ََََْ ََ ََ َ ََ ََ هُمُ الذينَ يَسَ
عَلى  ََذينَ  والََ وا.  ََََُ ََ ََ َ ََ ََ َِ فَيَةْلُ لِئَلا  يُؤمِنوا  قُلوبِهِمْ  مِنْ 
مَعونَ الكَلِمَةَ ويَقْبَلونَها بِفَرٍَ ،  ََْ ةْرِ هُمُ الذينَ يَسَ َََّ َِ ال

لٌ، وإنَّمََا يُؤمِنونَ إلى حينٍ، و  َََََْ ََ ََ َ ََ ََ لَكنْ لَيْسَ لَهُمْ أَصَ
وكِ،  ََ في الشَّ ون. والذي سَقَ وفي وَقْتِ التَّجْرِبَةِ يَرْتَدُّ
مَعونَ ثُمَّ يَذْهَبونَ فَيَةْتنَِقونَ بِهُمومِ هَذِهِ  هُمُ الذينَ يَسَْ

ذي الحَياةِ وِ ناها وَمَلَذ اتِها، فَلا يَأْتونَ بِثَمَرٍ. وأمَّا ال
مَعونَ   ََْ َََ ََ َ ََ ََ ََ في الَأرْضِ الجَيِ دَةِ، فَهُمُ الذينَ يَسَ قَ َََ َََ ََ َ ََ ََ سَ
ََالِحٍ، ويُثْمِرونَ   ََ ََ ََ الكَلِمَةَ فَيَحْفَ ونَها في قَلْبٍ جَيِ دٍ صَ
مَعِ  َََ بْرِ. ولَم ا قالَ هَذا نادَى: مَنْ لَهُ أُذُنانِ للْسَ َََ َِ بال

 فلْيَسْمَع.
• The Divine Liturgy of St. John Chrysostom continues as usual. 

THE DISMISSAL  الخَتم 

Priest: May He Who rose from the dead, Christ 

our true God, through the intercessions of His 

all-immaculate and all-blameless holy Mother; 

by the might of the Precious and Life-giving 

Cross; by the protection of the honorable 

Bodiless Powers of Heaven; at the supplication 

of the honorable, glorious Prophet, Forerunner 

and Baptist John; of the holy, glorious and all-

laudable apostles; of our father among the 

saints, John Chrysostom, archbishop of 

Constantinople, whose Divine Liturgy we have 

now celebrated; of the holy, glorious and right-

victorious Martyrs; of our venerable and God-

bearing Fathers, especially the 367 Holy Fathers 

of the Seventh Ecumenical Council; of Saint N., 

the patron and protector of this holy community; 

of the holy and righteous ancestors of God, 

Joachim and Anna; of the Hieromartyr Lucian 

of Antioch; Venerable Euthymios the 

Younger of Athos; and Savvinos, bishop of 

Catania, whose memory we celebrate today, 

and of all the saints: have mercy on us and save 

أيُها المَسَيحُ إلهُنا الحَقيقي، يا مَنْ قامَ مِن الكاهن:  
كَ   فَاعَاتِ أُمَِ  َََََ ََ ََ َ ََ ََ نَا، بِشَ ََََِ ََ ََ َ ََ ََ بينِ الأمواتِ لأجَلِ إلاصَ
لِ  عيََبٍ   ةِ الطهََارةِ والبَريئََةِ مِنْ كََُ َََََةِ الكُلِ يَََّ ََ ََ َ ََ ََ يسَ د  القََِ
ليبِ الكَريمِ المُحْيي   وبِطِلباتِ القُو اتِ  ََََََّ ََ َِ وبقُدْرةِ ال

ماوِيَّةِ المُكَرَّمَةِ العادِمةِ  ينَ   الأجْسََََادِ  والنبيِ  الكَريمِ  السَََََ  ََََِ ََ ََ َ ََ ََ والقََديسَ دان   ا المَعْمَََ ابِقِ المَجيََدِ يوحَنَََّ َََّ َََ ََ ََ َ ََ ََ السَ
وَأبِينَا الجَلِيلِ  المُشَرَّفينَ الرُّسُلِ الجَديرينَ بِكُلِ  مَديح 

اقِفَةِ   َََ َََ ََ َ ََ ََ ينَ يُوْحَنَّا الْذَهَبِيِ  الْفَمِ رَئيسِ أسَ ََِ َََ ََ َ ََ ََ يْسَ فِي الْقِدِ 
ة، كََ طَنْطينِيَََّ ََََْ ََ ََ َ ََ ََ ة الْقِسَ ريفَََ َََََ ََ ََ َ ََ ََ ةِ الشَ دْمَََ ذِهِ الةََِ بِ هَََ    اتََِ

هَداءِ المُتألِقينَ بالَ فَرِ    ََََُّ َ ََ ََ ََََينَ المَجيديِنَ الشَ َََ ََ يسَ والقِد 
حينَ بالله   ََِ ََ ََ َ ََ ََ ََةً الأباءِ  وآبائِنا الأبْرارِ المُتَوَشَ ََ ََ َ ََ ََ إاصَ

َََََينَ  يسَ َََََكوني    367 ال  القد  َََََحابِ المَجمعِ المَسَ أصَ
ََابعِ المُقَد سِ  ََ ََ َ ََ ََ ََةِ  )فُلان، فُلانة    السَ َََ َ ََ ََ ََ َ ََ ََ ََ َ ََ ََ يسِ)ََ والقِد 

َِيْعِ  ََةِ  شَََ َََ ََ ََ َ ََ ََ ََةِ  وَحامي)ََ َََ ََ ََ َ ََ ََ سََة )ََ   هَذِهِ الرَّعِيَّةِ المُقَدَّ
يقَيْنَ يُواكيمَ  َََََد  َِ يْنِ ال ََََََ يسَ َََََيحِ   والقِد  وحَنَّةَ جَدَّي المَسَ

ــَ   الإلََه  ــ ي،  نطــا ِ يــان الَأاوقِ   نــةِ هَ في الكَ   هيــدِ والشـــــ
ــَ اوثِ   ارِّ الب ــَو  ــ ــِ ير الآَ غِ يميوس الصـــــ ــ ينــا  بِ ي، وأَ ثوســـــ
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us, forasmuch as He is good and loveth 

mankind. 
ــَ دّ القِ  ــيابين القُ يس ســـــ تَذْكارَهُمُ  الذينَ نُقيمُ  ،برصـــــ
نا بِما أنَّكَ ا َََْ ََ ََ َِ َََيكَ، ارْحَمنا وإَلِ  ََ ََ يسَ ليَوْم، وجَميعِ قِد 

 ومُحِبٌّ لِلْبَشَر.صالِحٌ 
Priest: Through the prayers of our holy fathers, 

Lord Jesus Christ our God, have mercy upon us 

and save us. 

يسَينَ، أيُّها الرَّبُّ يَسَورُ الكاهن لَواتِ آبائِنا القِد  ََِ : بِ
نا. ِْ  المَسيحُ إلهُنا، ارْحَمْنا وإَلِ 

Choir: Amen. :آمين. الجوقة 
These texts have been prepared by the Department of Liturgics of the Antiochian Archdiocese 

Portions of the Archdiocesan Service Texts include texts from The Menaion, The Great Horologion, The Pentecostarion, 

The Octoechos, The Triodion-Holy Week, and The Psalter of the Seventy, which are Copyright © Holy Transfiguration 

Monastery, Brookline, Massachusetts, and are used with permission. All rights reserved. These works may not be further 

reproduced, beyond printing out a single copy for personal non-commercial use, without the prior written authorization of 

Holy Transfiguration Monastery. 
 



ANNIVERSARY OR OUR DEPARTED FOR THIS SUNDAY 

DAY                    NAME OF THE DEPARTED               ANNIVERSARY 

 

10     Zoya Kazymirova     23 

11     Elianor Wakileh     5 

 11     Raquel Obeid      50 

 13     Hanna Georgi     16 

 13     William Assad     37 

 13     Anna Nassar      15 

 14     Mary Shatilla      34 

 15     Anna Papadopoulos     31 

 15     Nasrallah Farah     29 

 

• Please, pray for the health of the following parishioners: Ellen, Robert, Alex, Sam, Elias, Nassar, 

George, Nina, Sonia, George, Beshara, Irene, Nadia, Christine, Toni, George, Helena, Rami and Maien. 

ETERNAL LIGHT 

• Oct 15: In loving memory of Rosie Kanawaty from her family. 

• Oct 15: In loving memory of Yvonne Younes from her family. 

• Oct 22: In loving memory of Rosie Kanawaty from her family. 

 

MEMORIAL 

 

• 40 days memorial service for Elias Elyoussef offered by Salam Elyoussef and her family.  May his 

memory be eternal. 

 

CHURCH OFFICE 

 

• Anyone wishing to church a child, removal of crowns, have a memorial service, or would like Fr. 

George to give communion or visit their loved sick ones, should contact the church office ahead of 

time (905) 731-7210. In case of emergency, call Fr. Georges Mokbel (416) 725-2888 

 

MAINTAINING SILENCE DURING THE SERVICE 

• The congregation is expected to actively participate in worship. However, God’s house is a place 

for reverence and worship, not loud and idle conversations (between each other or on cell phones).  

Please, turn off cell phones and any other devices when you are attending the Liturgy.  If you have 

a situation that requires you to speak to other parishioners, please do that quietly outside the 

church or downstairs in the basement.  

 



SUNDAY-SCHOOL REGISTRATION 2023-2024 

 

• Please see the attached QR code for registration. 

 

TEEN SOYO 

 

• Congratulations to our newly elected TEEN SOYO Board Members… 

 

President: Peter Mokbel 

VP: Peter Novratidis 

Treasurer: Helena Mokbel 

Secretary: Michael Ishac 

Social Media: Dima Alzidan 

Coordinators: Lucas El Bouri, Mark Moussa and Paul Petro Youth Advisors: Angela Ghazal and Fadi 

Freiga  

 

If you are interested in joining our Teen SOYO group please contact our Youth Advisors.  

Note: members must be between the ages of 13-19 years old.  

Angela Ghazal: 416-720-0308 

Fadi Freiga: 647-829-6136 
 

 

BLESSING OF HOMES 

• Father Georges is visiting our parishioners and blessing their homes.  If you like to have your home 

blessed, please call Fr. Georges 416-725-2888 or email the office info@stgeorgeantiochianchurch.org  

with your name and address. Father prefers that those who live in apartment’s building to arrange for 

few apartments to be blessed together. 

 

FIRE ROUTE,  HANDICAPPED PARKING, AND PARKING LINES 

• Please make sure not to park on the side of the church or in front of the Fire hydrant, for this is a fire 

route.  Also ensure not to park in the spots designated for handicapped parking.  Anyone who parks and 

does not show a handicap permit on the window will be tagged. 

 

 

• Kindly Submit your Contribution through the Following Methods: Connect to the Church 

Website www.stgeorgeto.org Click on Donate 

• “e-transfer”  info@stgeorgeantiochianchurch.org Account Name: St. George Church  

• PayPal, or send your Cheque by Mail to:  St. George Antiochian Church, 9116 Bayview Ave, 

Richmond Hill ON, L4B 3M9    

Good will come to those who are generous and lend freely, who conduct their affairs with justice. 

(Psalm 112:5) 

mailto:info@stgeorgeantiochianchurch.org
http://www.stgeorgeto.org/
mailto:info@stgeorgeantiochianchurch.org


Activities at St. George Antiochian Orthodox Church – Toronto.  
Month:  October 2023 

Date  Time Activity Location 

Thursday  
October 5th  

8:30 – 11 pm Basketball for the Adults Gym at St. George Centre 

Friday 
October 6th  

7:00 – 9:00 pm Byzantine Music Class  Church Basement 

7:30 – 11:30 pm Families Gathering & Sports  Gym at St. George Centre 

Saturday  
October 7th  

2:00 pm Teen SOYO: Laser Tag    
31 Gaudaur Rd, Woodbridge, 

L4L3R8 

5:30 – 7:30 pm Soccer Gym at St. George Centre 

Sunday  
October  8th  

After Communion Sunday School Church Basement   

 

Tuesday 
October  10th  

6:30 – 7:30 pm Bi-weekly Catechism Class Church Basement 

Thursday  
October  12th  

8:30 – 11 pm Basketball for the Adults Gym at St. George Centre 

Friday 
October 13th  

7:00 – 9:00 pm Byzantine Music Class  Church Basement 

7:30 – 11:30 pm Families Gathering & Sports Gym at St. George Centre  

Saturday  
October 14th  

5:30 – 7:30 pm Soccer Gym at St. George Centre 

Sunday  
October  15th  

After Communion   Sunday School  Church Basement 

1:00 - 4:00 pm Thanksgiving Lunch  
Banquet Hall at St. George 

Center 

 

 

Thursday  
October  19th  

8:30 pm – 11 pm Basketball for the Adults Gym at St. George Centre 

Friday 
October 20th  

7:00 – 9:00 pm Byzantine Music Class  Church Basement 

7:30 – 11:30 pm Families Gathering & Sports Gym at St. George Centre  

9:00 – 10:00 pm 
Saints Joachim & Anna Family 

Ministry Monthly Meeting  
Gathering Room at the Gym 

of St. George Centre  

Saturday  
October 21th  

9:00 am – 5:00 
pm 

All Day Basketball 
Tournament    

Gym at St. George Centre 

5:30 – 7:30 pm Soccer Gym at St. George Centre 

Sunday  
October  22nd     

After Communion   Sunday School  Church Basement 

 

 



 

Tuesday 
October  24th     

6:30 – 7:30 pm Bi-weekly Catechism Class Church Basement 

Thursday  
October  26th    

8:30 – 11 p.m. Basketball for the Adults Gym at St. George Centre 

Friday 
October 27th  

7:00 – 9:00 pm Byzantine Music Class  Church Basement 

7:30 – 11:30 pm Families Gathering & Sports Gym at St. George Centre  

Saturday 
October  28th  

8:30 am – 6:00 
pm 

Homeschool Conference: Be 
Renewed 

Church Basement  

5:30 – 7:30 pm Soccer Gym at St. George Centre 

6:00 – 8:00 pm 
Teen SOYO: Talk & Board 

Games 
Church Basement 

Sunday  
October  29th  

After Communion   Sunday School  Church Basement 

 



 

 

 

 

 

Services at St. George Antiochian Orthodox Church – Toronto.  
Month: October 2023 

Date  Time Service 

Sunday 
October 1st    

9:00 a.m. Orthros 

10:30 a.m. 
Divine Liturgy: 2nd Sunday of Luke, Romanos the Melodist, John 

Koukouzelis the Psalti 

Thursday 
October 5th    

6:00 p.m. Festal Orthros 

7:00 p.m. Divine Liturgy: Apostle Thomas  

Saturday 
October 7th  

4:00 p.m. Confessions 

5:00 p.m. Great Vespers 

Sunday  
October 8th  

9:00 a.m. Orthros  

10:30 a.m. 
Divine Liturgy: 3rd Sunday of Luke, Pelagia the Righteous, 

Pelagia the Virgin-Martyr of Antioch 

Thursday 
October 12th   

6:00 p.m. Festal Orthros 

7:00 p.m. Divine Liturgy: Hieromartyr Jacob of Hamatoura 

Saturday 
October 14th  

4:00 p.m. Confessions 

5:00 p.m. Great Vespers 

Sunday  
October 15th    

9:00 a.m. Orthros  

10:30 a.m. Divine Liturgy: Sunday of the 7th Ecumenical Council 

Wednesday 
October 18th      

7:00 p.m. 
Great Vespers with Litia/Artoklasia: Righteous Father John, 
Archpriest of Kronstadt & Wonderworker; Joel the Prophet 

Saturday 
October 21st     

4:00 p.m. Confessions 

5:00 p.m. Great Vespers 

Sunday  
October 22nd      

9:00 a.m. Orthros  

10:30 a.m. 
Divine Liturgy: 6th Sunday of Luke, Averkios the Wonderworker; 

7 Holy Martyred Youths of Ephesus 

Wednesday  
October 25th    

6:00 p.m. Festal Orthros  

7:00 p.m. Divine Liturgy: Great Martyr Demetrius the Myrrh-Streamer 

Saturday 
October 28th    

4:00 p.m. Confessions 

5:00 p.m. Great Vespers 

Sunday  
October 29th       

9:00 a.m. Orthros  

19:30 a.m. 
Divine Liturgy: 7th Sunday of Luke, Anastasia the Martyr of 

Rome, Our Righteous Father Abramius 



 والكنيسة الروح  الكنيسة المؤسسة
 المتروبوليت سابا )اسبر(

ألقى سيييييهاهذا  لخا الفياا تم ا تماس أمنا أألأار اة رييييييهو تم ييييييه ا و    نيلأو    
 .٢٠٢٣ذشرين اةول   ٦ وم الممعو 

لنكلأهسييو باعنالا ب  ن ألأاماا المسسييسيياذم والسيير  ع  اما ذوه  بالروو القن  وذشيان  
م يهاهاا ويسهم  سسيالتاا وييا ر أسسيسياذاا    وباعنلا  ل  تم العالمع باعنلا السير   ققو م

  وص  سوحاا وسسالتاا  لى العالم وبواسيت  قعيم الله عياقاه لنفنهقوع   المسسساذم 
علأنأا هتكن م عن الكلأهسييو المسسييسييو هقُّيين ذويسس الكلأهسييو عنى بيريريهات  ت  ريييهات  
ترعاقاا يالأو وأسألأين وبيوت عباهة وأسسييييييييييسييييييييييات يييييييييييالنة و اهأوع هقُّيييييييييين بالبعن  
المسسيييييسييييياذم اسهاسة الكلأسيييييهو والاي ات المسيييييهتهو أن أمالا وأسذمرات وهوس عباهة 

بشييييييييييييييير وأتبيو وسحميو ييالمهياذم وهوس وهشيييييييييييييير وأيناس  أحين وأ وييات وأه رة وأرا   ذ
 لخ أع ي  هشاطاذااع  العم ة وبيوت ذو  ابحتها ات الفاصو والمموهات الفيريوععع

هقُّيين اةوفاا الكلأسييهو وسييهاسييو  هاسذاا واسييتغماسلا وذشييطيناال اللأشيياطات الرعا هو أن 
 سحلات وأوا ن أتبو وأتاضييييييييييرات وألأاسييييييييييبات أفتنةول التلأتهمات القا مو  أ الأوذهو

  اهت أم سهباههو أم عنماههوععع
عبر الكلأهسييو المسسييسييو ذُّيي  عياقا المسييها لاخا العالم  ويشييالن اللأا  ذمسييين هعمو 
ن الة يييييا    المسيييييها  وينمسيييييولا المتبو والتواضيييييع والرأتو والرحموععع قمض ألا ذتمسييييي 
ن عمنهاف تم أسسيسيات لخه الكلأهسيو التم قةتر   اا  اسهمينهو تم الكلأهسيو  ولم ذتمسي 

 عنى اةس ع يدي المسيحلا ذكولا أ
ر  أو النا نم أو الروحم تاو   تم الكلأهسيوع  ه   الروو التم   قلب المسييحأأا الباعن السي 

ذعم   اا الكلأهسيو لترضيم سباا أوبفع  ه   وضيع اسهمي  وأتينباذ  تم أري  ي   عم  



ذةك ر  ولي و وهشييياش وييييااهةع هولا لخا البعن ذُّيييير الكلأهسيييو أسسيييسيييو أن لخا العالم 
 ما قةك ر لخا العالم  وذفي ط وذلأة خ وذن ر وذعم  ب حسييييييض فنض المسييييييها و همين     
قسيم الكلأهسيو وذواصينام النا م أع  ر  تم فن  حسيض تكر العالم و  نهسي ع قاتة ا الباعن السي 
الله وسيعيام المسيتمر بسيتناام الروو القن ع قاتة ا تم التهاة التم ذينض المسيها أوبف 

لأن والملأقخ والمفن صع وآ راف و   ذعم  يناف أه   لو اةلف والهار وذالهاف لو الماعين والس 
سيييياذهو   سييييو أن ابهتراا والوفوس تم تخ المسسيييي  ر  الكلأهسييييو المسسيييي  وي تة ا الباعن السيييي 
العالمهوع  ه    خي رلا  نعوذاا اةسيييييياسييييييهو و هميناا وسييييييي نلا اةوحنع تلا ذكولا  المو  

 بو وذابعو وأاهق وع  وبي ايو وألوا هو وأتقن  
 ذا يالا أنكوت الله تم ها نلأا  و ذا ياهت هعوة اسهمي  ألا هينض أنكوت الله أوبف  
تيبتسم   سباا  يلأهسو  لأتر  لياا  للأكولا  ر   الس  البعن  هري   عنى  ألا  تكم  ن م  وبر ه  

 ويباسك!! أاذا  وسع الين ن ألا ذقنأا  ذا يالا القنض تاس اف أن سحمو الله؟



The Church as Institution and the Church as Spirit 
By His Eminence Metropolitan Saba (Isper) 

His Eminence delivered this address at the meeting of the Archdiocese Board of 

Trustees on October 6, 2023 in Chicago, Ill. 

The Church has two imperative dimensions: institutional and mystic. Through 

them, she lives by the Holy Spirit and bears witness to Him in the world. The 

mystic dimension corrects her structure, drives her mission and purifies her 

institutions. In return, the institutional dimension communicates her spirit and 

mission to the world, and through it, God extends His gifts to His creation. 

When we speak of the Church as an institution, we mean the Church as 

patriarchates, dioceses, parishes: priests, faithful, houses of worship, departments, 

institutions that are meant to witness to Christ and serve Him. The institutional 

dimension also includes ecclesiastical administration such as councils, conferences, 

publishing presses, Sunday Schools, fellowships, monasteries, and centers of 

evangelism. We also mean philanthropic ministries such as orphanages, senior 

homes, homes for people with special needs, charities, and whatever relates to 

them. We also mean ecclesiastical endowments and their finances, policies, 

investments and operations; pastoral activities such as pilgrimages, agape meals, 

lectures and similar events; and organizations that are priestly, monastic or for the 

laity. 

The gifts of Christ reach this world through the Church as an institution. People see 

the embodiment of Christ's grace, as they touch love, humility, compassion and 

mercy. Evangelical virtues must be embodied in the Church. They are practically 

embodied in the institutions of the Church, which are supposed to be the hands of 

Christ on earth. 

At the same time, the mystical, inner or spiritual dimension is the heart of Christ in 

the Church. It is the spirit with which the Church works to satisfy her Lord first. It is 

the placement of the gospel and its requirements at the center of every action, 

body, activity, witness and institution. Without this dimension, the Church 

becomes an institution of this world, thinking as this world thinks – secularly – 

planning, executing, managing and acting not according to the heart and gospel of 

Christ, but according to the mind of the world and the evil one. 



The saints of the Church sustained the mystical dimension and preserved it in the 

Church. They accomplished this through their constant communication with God 

and by their constant quest for inspiration by the Holy Spirit. The spiritual and 

mystic dimension is preserved in the life that seeks Christ first and foremost and is 

well aware that He is the Alpha and the Omega and therefore He is the Helper, the 

Supporter, the Sustainer and the Savior. He is the Giver of Life as we sing in our 

liturgy.  

The mystical dimension protects the institutional church from deviating into the 

trap of worldly institutionalism. It reminds her of her essential vocation, her 

gospel and her only Master, lest she be unjust, cruel, passionate, volatile, 

subordinate and materialistic.  

If the Kingdom of God is within us, and if the call of the Gospel is to seek the 

Kingdom of God first and foremost, how great must we focus on the mystical 

dimension to be a Church whose Lord looks at her and smiles and blesses! What 

can the hands offer if the heart is empty of God's mercy? 







ARCHDIOCESAN              
SUNDAY FOR AHOS 

(Antiochian House of Studies) 

With the blessing of His Eminence Metropolitan SABA 

Archdiocesan Sunday for AHOS  
will take place every year on the Sunday of the Parable of the Sower.   

 
The purpose of Archdiocesan Sunday for AHOS (Antiochian House of 

Studies)  is to raise awareness to support the future clergy & lay leaders of 
our archdiocesan. We kindly ask you to bring an offering on this day. 

Sunday,  
October 15, 2023 

? 

How can I  

donate 

Visit www.ahos.edu or scan the 
QR code.  

 

 

 

 

You can also donate by check 
sending directly to: 

AHOS                                                       
1020 Baseline Rd                                        
La Verne CA 91750  

AHOS is a 501(c)(3). All donations are tax-deductible 


